
5 88498443سرويس  سياسي

| روزنام��ه ج��وان |  ش��ماره 4861 |  1437 ش��وال   12   |  1395 تي��ر   27 يک ش��نبه 
 موسوي لاري: حقوق هاي نجومي 

تأسف  برانگيز و نيازمند برخورد است 
وزي�ر كش�ور دولت ه�اي هفت�م و هش�تم 
حقوق هاي نجومي را تأسف برانگيز و نيازمند 

برخورد دانست. 
حجت الاس��ام عبدالواحد موس��وي لاري عضو 
مجمع روحانيون مبارز و وزير كشور دولت هاي 
هفتم و هش��تم در گفت وگو با تس��نيم، درباره 
متخلفان حقوق هاي نجومي و برخ��ورد با آنها، 

اظهار كرد: اتفاق حقوق هاي نجومي كه چه از گذشته و چه در حال رقم خورد، 
تأسف انگيز بود. وي تأكيد كرد كه اين پديده نيازمند برخورد است. البته دولت 

اقدامات خوبي را براي برخورد با متخلفان آغاز كرده است. 
وزير پيشين كش��ور در خاتمه تصريح كرد: بايد در مقررات پرداخت حقوق ها 

نظارت بهتري صورت بگيرد، چراكه ادامه اين مسير به صاح نيست. 
-----------------------------------------------------------

 پرونده شكايت از امريكا در لاهه
حداقل دو سال زمان مي برد 

عض�و كميس�يون قضاي�ي و حقوق�ي مجل�س ش�وراي اس�امي 
تصري�ح ك�رد: رس�يدگي ب�ه پرونده ه�ا در دادگاه لاه�ه از اي�ن رو كه 
تش�ريفات خيل�ي پيچي�ده اي دارد، رون�دي طولاني خواهد داش�ت. 
به گزارش خبرگزاري صداوس��يما، محمدعلي پورمختار با اشاره به معاهده 
مودت در سال 1955 گفت: اين معاهده بين ايران و امريكا منعقد شده است 
و بر اين اساس ايران مي تواند در خصوص برداش��ت 2 ميليارد دلاري اموال، 
از امريكا به دادگاه لاهه ش��كايت كند، اما براي بررسي آن در اين دادگاه بايد 
مقدماتي طي شود. وي گفت: در گام اول بايد صاحيت دادگاه لاهه احراز شود 
كه قابل پيش بيني است كه امريكا به آن اعتراض كند، پس از احراز صاحيت، 
نوبت دفاعيات امريكا و رفت و آمد براي اثبات موضوع اس��ت از اين رو زماني 
طولاني بايد بگذرد تا دادگاه به نتيجه برسد. نماينده مردم كبودرآهنگ و بهار 
در مجلس اظهار كرد: به نظر مي رسد با توجه به اينكه پيش از اين در ديوان 
عدالت دادگستري، دو پرونده مش��ابه ديگر داشتيم، اين عامل سبب تسريع 
رسيدگي به ش��كايت ايران از امريكا به دليل برداشت 2 ميلياردي شود. وي 
يادآوري كرد: در خصوص پرونده س��كوي نفتي زماني بالغ بر 11 سال طول 
كشيد تا در نهايت رأي صادر ش��د بنابراين نبايد انتظار داشته باشيم در بازه 

زماني كوتاهي پرونده به نتيجه برسد. 
پور مختار همچنين گفت: در پرونده هاي مش��ابه، دادگاه لاهه به نفع كشور 
ش��اكي رأي صادر كرده از اين رو انتظار ايران اين است كه مانند پرونده هاي 
ديگر رأي به نفع ما صادر شود. عضو كميسيون قضايي و حقوقي مجلس شوراي 
اسامي اظهار كرد: بر اساس ش��ناختي كه از تيم حقوقي وزارت امور خارجه 
دارم مي دانم كه به خوبي از عهده اين پرونده برمي آيند، خوشبختانه به قدري 
بر موضوع و حقوق بين الملل مسلط هستند كه لايحه به زبان انگليسي تهيه 

شده است و اميدواريم كه در اين پرونده موفق شويم.

    چه كنيم تا امريكا و عربستان سر جاي خود بنشينند؟
سعدالله زارعي در ستون يادداش��ت روزنامه كيهان با 
اشاره به اينكه تهديدات و رفتارهاي خصمانه مقامات 
امريكايي و عربس��تاني در طول ماه هاي اخير ش��كل 
گسترده تري به خود گرفته است و دولت بايد در اين زمينه چاره انديشي كند، 
مي نويس��د:»ما در مواجهه با عربس��تان و جبهه  حامي آن نمي توانيم راهي را 
برگزينيم كه دشمن به آن عاقه اي ندارد. شعار مذاكره با عربستان و حاميان و 
وابستگان به آن خوب است. ما واقعاً هم دنبال تنش با همسايگان و غيرهمسايگان 
نيستيم اما وقتي رژيم امريكا و رژيم آل سعود، سياست »تصعيد بحران« را در 
پيش گرفته و آن را به عنوان »اصلي ترين راهبرد مهار ايران« تلقي مي كنند، ما 
چطور مي توانيم با پالس ه��اي مذاكراتي، او را از اصلي ترين راهبرد سياس��ت 

خارجي خود منصرف گردانيم؟ 
... توانايي ما براي اعمال فشار بر امريكا و عوامل منطقه اي آن بسيار زياد است. ما 
البته نياز داريم تا اندكي استراتژي خود را اصاح كنيم. يك سؤال اين است كه 
در شرايط تصعيد بحران عليه ايران، چرا بايد خليج فارس، اقيانوس هند، درياي 
سرخ براي امريكا و عربستان امن باشد؟ امريكايي ها بر اساس چه منطقي نزديك 
به 70 شناور نظامي در حدفاصل بحرين تا دهانه هرمز دارند؟ چرا بيش از 17 

پايگاه نظامي امريكا بايد در اطراف ما وجود داشته باشد... . 
ما نبايد با بي عملي خ��ود ثابت كنيم ك��ه در برابر الگ��وي امريكايي »تصعيد 
منطقه اي بحران« آسيب پذيريم، اگر اينطور شد اين »پاشنه آشيل« ما خواهد 

بود و بايد پي درپي در انتظار حادثه باشيم.«
    

    كسي نزديك تر از من به رهبر  انقاب نيست 
آرمان روزنامه اختصاصي خانواده هاشمي رفسنجاني هم 
مانند اكثر شماره هاي گذشته خود تصوير يك خود را به 
رئيس مجمع تشخيص مصلحت نظام اختصاص داده و 
بر خاف يكي از رويكردهاي ثابت خود جهت القاي حاكميت دوگانه در كشور، 
از قول هاشمي رفسنجاني عبارت »كسي نزديك تر از من به رهبر  انقاب نيست« 
را برجسته كرده و به گزارش سفر وي به كرمان مي پردازد و مي نويسد :»آيت الله 
هاشمي رفسنجاني، در ديدار نمايندگان مردم شهرهاي مختلف اين استان در 
مجلس شوراي اسامي، ... با اشاره به سوابق رفتاري و گفتاري خويش با امام 
راحل و بعد از ايش��ان با مقام معظم رهبري، گفت: در زمان امام )ره( با اينكه 
ارادتي قلبي به ايش��ان داش��تم، وقتي در مسائل سياس��ي اختاف نظر پيدا 
مي كرديم، نظراتم را مي گفتم و به امام عرض مي كردم كه در اين قضيه از شما 
پيروي مي كنم. همچنين در دوران رهبري آيت الله خامنه اي نيز عاوه بر سوابق 
طولاني دوس��تي، همكاري و همدلي، گاهي كه اختاف نظر پيدا مي شود، به 
ايشان هم عرض كردم نظرم اين است، اما شما رهبر جامعه هستيد و من بايد از 
شما پيروي كنم و براي مسائل اختافي نيز حجت شرعي دارم. رئيس مجمع 
تش��خيص مصلحت نظام با تشريح س��وابق آش��نايي خود با حضرت آيت الله 
خامنه اي گفت: مطمئن باشيد الآن هم در ايران كسي نزديك تر از من به رهبر 
معظم انقاب نيست. هاشمي رفسنجاني، با يادآوري برخي از اتفاقات تاريخي 
در زمان حيات امام راحل، گفت: نامه هايي كه به خط من و سران انقاب است، 

در اسناد تاريخي موجود است.«
    

    چرايي ضرورت تغيير در كابينه
روزنامه ابتكار هم سرمقاله خود را به اين موضوع اختصاص داده كه 
دولت بعد از گذشت سه سال از عمر خود بايد تغييراتي در كابينه 
دولت به وجود بياورد تا پويايي و تحرك آن افزايش يابد:»اين روزها 
دولت حال و روز خوبي ندارد. هر روز يك بحران براي دولت تدارك 
ديده مي شود. هنوز از اولي نرهيده، دومي از راه مي رسد... ناكارآمدان دولت، ملت 
را دلسرد مي كنند اما كارآمدان و ژنرال هاي قوي دولت، به مردم اميد مي دهند. 
لذا مردم اميدوارانه در پي تغيير در دولتند. توانايي اعضاي كابينه متوازن نيست. 
مردم حق دارند... وقتي يك وزير، خود را به آب و آتش مي زند تا آتش ماهشهر را 
مهار كند، اما ديگري در مقابل شاق كارگران بي تفاوت است، بايد نگران دولت 
بود... . از اين رو، ايجاد توازن در دولت و جداس��ازي كارآمدان و ناكارآمدان در 
دولت و كابينه توانا و يكدست تشكيل دادن، هم حق مردم است و هم خير دولت. 
كابينه نامتوازن، حركت دولت را نامتوازن كرده است... . روحاني بايد اين اعضايي 
كه جز »گل به خودي« هنري ندارند را از ميان بردارد... . مسلم است كه در 9۶ 
راهي جز حمايت از روحاني وجود ندارد. از اين رو، بايد كمك كرد كه با تغيير در 
كابينه، هم ضرب آهنگ دولت خوش تر بنوازد و هم اميد مردم تقويت شود و هم 
اعتماد جامعه دوچندان ش��ود. حضور افراد تازه نفس و كارآمد مي تواند نفس 
تازه اي به دولت تزريق كند و با بالانس كابينه، حركت دولت را هارمونيك كند. 

با اين كار، دل هاي مردم به سمت آهنگ خوش دولت، روان مي شود.«

كمتر كس�ي است كه 

محمد   اسماعیلی
نداند جرياني در داخل   گزارش  یک

كش�ور ماه ها قبل از 
نهايي ش�دن متن برج�ام، ارتباط مس�تقيم با 
امريكايي ها را نخس�تين و مؤثرترين راه براي 
خروج كش�ور از بحران هاي موج�ود اقتصادي 
دانس�ته و ت�اش مي كردند تقصير مش�كات 
معيش�تي مردم را به گردن حاكميت بيندازند، 
چراكه مس�ئولان ارش�د نظام اس�امي پس از 
پيروزي انقاب اس�امي در س�ال 57 تاكنون 
هيچ گاه حاضر نشده اند بر سر موضوعات مورد 
مناقشه في ما بين ايران و امريكا بر سر يك ميز 
بنش�ينند.  مقاب�ل  ط�رف  ب�ا 
ماه ها قب��ل از برگزاري انتخابات رياس��ت جمهوري 
يازدهم هم فشارها به نظام اسامي و شخصيت هاي 
برجسته نظام براي شكست چنين تابويي افزايش يافت 
تا آنجا كه تاش شد دوگانه اي به نام مردم – حاكميت 
ش��كل گيرد و با ايجاد چنين تفكري كه »نظام عامل 
اصلي مشكات ناش��ي از تحريم است نه امريكا« اين 
طرح را مقدمه سازي كنند كه افكار عمومي آرمان ها و 
انديشه هاي نظام اسامي را مقابل خواسته ها و نيازهاي 
روزمره و حتي اقتصادي و معيشتي خود ببينند و نهايتاً 
فرجام چنين تقابل و دوگانگي به اردوكشي خياباني و 

براندازي مستقيم نظام بينجامد. 
از سوي ديگر حسن روحاني رئيس جمهور منتخب 
مردم در انتخابات سال 92 هم در جريان برگزاري 
تبليغات انتخابات رياست جمهوري آن سال با دو 
وعده اصلي توانس��ت آراي بخ��ش قابل توجهي از 
جامعه را به خود اختصاص ده��د. وي در آن دوره 
زماني بارها وعده داد چنانچ��ه وي رئيس جمهور 
كشور شود پرونده هس��ته اي ايران را به گونه اي به 
نتيجه خواهد رساند كه نخست »مشكات اقتصادي 
و معيشتي مردم« و سپس »رفع كامل تحريم ها« 
صورت بگيرد. دو وعده اي كه تا كنون بعد از گذشت 
يك سال از توافق هس��ته اي هيچ گاه محقق نشده 
است و افكار عمومي همچنان منتظر آن هستند تا 
حداقل بخش اندكي از اين شعارها رنگ تحقق به 
خود بگيرد. جالب توجه است در حالي كه سه سال 
از عمر دولت يازدهم سپري مي ش��ود وعده ديگر 
دولت مبن��ي بر »چرخش همزم��ان چرخ زندگي 
مردم و چرخ س��انتريفيوژها« هنوز بر زمين مانده 
است و نه تنها تعهدات طرف ايراني به صورت كامل 
انجام شده است – كه به معناي تعطيلي بخش هاي 
مهمي از صنعت هسته اي است- بلكه طرف مقابل 
با بد عهدي و حتي نقش بخش هايي از برجام اجازه 
نداده اس��ت تا چرخ زندگي م��ردم روال عادي به 

خود بگيرد. 
تمام اينها در حالي است كه دو روز پيش وزير امور 
خارجه كش��ورمان هم با بيان عب��ارت »كم رمق 
بودن اجراي برجام توس��ط ط��رف امريكايي« از 
روند اجراي برجام توس��ط امريكايي لب به انتقاد 
گشود، كه خود مي تواند زمينه تغيير رفتار دولت در 

بحث برجام را طي روزهاي آتي فراهم كند، چراكه 
 هس��تند افراد ديگري در دول��ت يازدهم كه مانند 
ظريف – و حتي با ادبياتي تندتر از وي - از رويكرد 
طرف مقابل در برجام انتقاد ك��رده و آينده اجراي 

برجام را نااميدكننده توصيف كرده اند. 
مجم��وع اظه��ارات و موضع گي��ري دولتمردان و 
حتي موافقان دي��روز برجام را مي ت��وان پاياني بر 
»خوش��بيني مطلق به امريكايي ه��ا« و »خاتمه 
تئوري مذاكره و توافق با امريكايي ها را مس��اوي با 
بهبود اوضاع معيشتي مردم« دانس��ت، چراكه از 
يكسو دولتمردان دولت يازدهم از موضع ديروز خود 
كاماً برگشته اند و از سوي ديگر موافقان برجام هم 
اظهارات ديروز خود را به نوعي پس گرفته و آينده 

برجام را تيره و تار ارزيابي مي كنند. 
   بازگش�ت موافقان برجام از مواضع ديروز 

خود
نوذر ش��فيعي، منص��ور حقيقت پور، عباس��علي 
منصوري آراني، ابوذر نديمي، محمدباقر شريعتي 
و... از جمله نمايندگان��ی بودند كه در مجلس نهم 

به عنوان مدافعان برجام شناخته می شدند. شبكه 
خبر دانشجو در يك سالگی برجام به سراغ آنها رفته 
و پيرامون دستاوردهای برجام با آنها گفت و گو كرده 
است. آنچه درپی می آيد ديدگاه های قابل تأمل اين 

نمايندگان مجلس نهم است. 
منصور حقيقت پور، نماينده  س��ابق مردم اردبيل 
و نايب رئيس دوم كميس��يون امنيت ملي مجلس 
نهم. او يكي از اعضاي كميسيون ويژه  بررسي برجام 
هم بود. بعد از انتشار گزارش ويژه  كميسيون اما زير 
ميز زد. وي با امضاي يك نامه  سرگشاده به همراه 
چهار نماين��ده  ديگر به آن گ��زارش اعتراض كرد. 
آراني، پزش��كيان، تاج گردون و بروجردي به اتفاق 
حقيقت پ��ور از امضاكنندگان نام��ه بودند. نامه اي 
كه 1۶5 دستاورد)!( براي برجام برشمرده بود. در 
س��الگرد يك س��الگي توافق، از حقيقت پور درباره 
آن 1۶5 دستاورد سوال شد كه پاسخ داد:»برجام 
در يك سال گذشته دس��تاورد جدي و محسوسي 

نداشته است و دولت بايد پاسخگو باشد.«
 حقيقت پور همچنين »برجام« را انتخاب بين بد و 

بدتر دانست و از وعده هاي آنچناني روحاني درباره  
توافق هسته اي انتقاد كرد. وي گفت:»دولت، برجام 
را فتح الفتوح اعام كرد كه متأس��فانه اشتباه بود. 
جايگاه رئيس جمهور در يك سال گذشته سست تر 
از هميشه شده است. روحاني آب، هوا و گرد و غبار 
مملكت را به برج��ام وصل كرد. اي��ن امر حتماً در 

انتخابات آينده نمود پيدا خواهد كرد.«
 اب��وذر نديمي، نماينده  س��ابق م��ردم لاهيجان و 
س��ياهكل و نايب رئي��س كميس��يون اقتصادي 
مجلس نهم. وي روزگاري برجام را »آرزوي مردم« 
مي دانس��ت و مثل روحاني مدعي بود برجام سايه  
جنگ را از سر مردم دور كرده است. نديمي درباره  
تصويب سريع السير برجام هم گفته بود:»ما تصميم 
گرفتيم در 20 دقيقه مردم را نجات بدهيم!« از وي 
درباره  ديدگاه افكار عمومي درباره  برجام سوال شد 
كه پاسخ داد:»در ميان مردم دو نگاه خوشبينانه و 
بدبينانه نسبت به برجام وجود دارد. نگاه بدبينانه 
قائل به عدم عمل به تعهدات، فشار و مسائل مالي و 
ارزي از جانب غرب و امريكاست. نگاه خوشبينانه 

به  رغم اينكه معتقد است هنوز به دستاوردهاي مورد 
نظر نرسيده ايم، اما بر اين باور است روابطي شكل 

گرفته و مردم اميدوار شده اند.«
نديم��ي ام��ا معتقد اس��ت توده ه��اي م��ردم از 
دس��تاوردهاي اقتصادي برجام قانع نش��دند. وي 
البته رأي نياوردن خ��ود را در انتخابات اس��فند، 
بي ارتباط با اين موض��وع مي داند. وي در گفت وگو 
با خبرگزاري دانش��جو، تلويحاً رأي نياوردن خود 
و حاميان برجام در مجلس دهم را ناشي از دخالت 
برخي نهادها دانس��ت و مدعي ش��د:»در انتخاب 
نمايندگان، توده  مردم خيل��ي دخيل نبودند؛ زيرا 
برجام در ميان توده ها منفي نبود، بلكه آنها تحت 

تأثير فضاسازي هاي ايجاد شده قرار گرفتند.«
 محمدباقر شريعتي، نماينده  سابق مردم بهبهان و 
عضو كميسيون كشاورزي مجلس نهم. اصاً با همان 
دستنوشته معروف شد. وقتي روز رأي گيري مقابل 
قد به  تريبون مجلس شوراي اسامي ايستاد و تمام 
دفاع از برجام پرداخت. روي پاكاردش نوشته بود: 
»در دفاع از عقل س��ليم به برجام رأي مي دهيم.« 
به س��راغ او هم رفتيم تا دلاي��ل رأي نياوردنش را 
جويا شويم. شريعتي با اشاره به مشكات معيشتي 
مردم، تلويحاً همين »حماي��ت از دولت« را دليل 
عدم اعتماد دوباره  مردم دانست. وي افزود:»مردم 
در حوزه انتخابي مي ديدند كه من طرفدار دولت 
و برجام هس��تم و ح��س مي كردند ب��ا رأي دادن 
به ش��خص ديگري مشكاتش��ان حل مي شود. از 
طرفي مردم فقط به مشكات و مسائل حل نشده 
خود نگاه مي كردند؛ اين نوع مواجهه نگاه كامل و 

سازنده اي نيست.«
 شريعتي همچنين درباره  آن دستنوشته  جنجالي 
هم گفت:»در آن ش��رايط احساس كردم بعضي از 
نمايندگان محترم در مجلس نظ��ر مخالف دارند. 
البته نظرشان هم محترم بود. ولي خواستم با اين 
شعار تشويقش��ان كنم تا به برجام رأي بدهند. در 
افزايش تعداد موافقان هم موفق بودم و اگر دوباره 

برگردم اين كار را خواهم كرد.« 
  انقضاي تئوري»عدول از گفتمان انقاب؛ 

پناهنده شدن در دامن امريكا«
هر چند مي ت��وان مصاديق فراوان��ي را از گفته ها 
و اظهارات حامي��ان و موافقان دي��روز برجام ذكر 
كرد كه امروز با تغييري محسوس درصدد جبران 
اشتباهات محاسباتي خود هستند و تاش مي كنند 
عامل اصلي از بين برنده مشكات داخلي را نگاه به 
درون و اقتص��اد مقاومتي و نه مذاك��ره و تعامل با 
امريكا ذكر كنند كه بايد اذعان كرد اتفاقات س��ه 
سال اخير حول مسئله هسته اي به خصوص نقض 
مكرر برجام و بدعهدي امريكايي ها را بايد پاياني بر 
تئوري »عدول از گفتمان انقاب؛ پناهنده شدن در 
دامن امريكا« دانست؛ طرحي كه به شكل گسترده 
و فراگي��ر و البته عامدانه توس��ط جريان غربگراي 
داخلي و ناخواسته با همراهي بخش هاي اندكي از 

جامعه همراه شده بود.

چرخش 180 درجه ای حاميان ديروز از عملكرد يك ساله برجام

چالش مدافعان دیروز در برجام

فرمانده نيروي دريايي سپاه تصريح كرد عربستان از هيچ يك 
از پارامترها براي تهديد ايران برخوردار نيست و اگر نياز شود 
مي توانيم ضربات جبران ناپذيري به س�عودي ها وارد كنيم. 
دريادار علي فدوي فرمانده نيروي دريايي سپاه پاسداران انقاب 
اسامي طي سخناني در همايش بازانديشي مفاهيم جنگ هاي 
آينده، طي سخناني گفت: انهدام هواپيماي مسافربري ايران توسط 
ناو وينسنس امريكا، يكي از مصاديق استيصال آنها بود چراكه به 
جاي اقدام نظامي، ايرباس ايراني را هدف موشك قرار دادند و صد 
درصد هم، اطاعات داخل ناو مؤيد اين بود كه مي دانستند در حال 

زدن هواپيماي مسافربري هستند. 
وي با اشاره به تهديد امريكا براي كش��ور، افزود: تهديد اصلي از 
سوي امريكايي ها اس��ت و اگر تهديد ديگري وجود داشته باشد، 
زيرمجموعه اين تهديد است لذا منشأ تهديد، امريكايي ها هستند. 
فرمانده نيروي دريايي س��پاه تصريح كرد: سؤال اينجا است كه 
ماهيت دعواي بين ايران و امريكا چيست؟ آيا دعوايي كه حدود 
37 سال از آن مي گذرد، ماهيت فرهنگي، اقتصادي و... دارد؟ از 
نظر بنده، ماهيت دعوا هيچ كدام از اينها نيست چراكه اگر دعواي 
ما با امريكايي ها بر سر اين قبيل مسائل بوده باشد، بالاخره طرفين 

به توافق مي رسيدند و موضوع حل مي شد اما نشده است. 
دريادار فدوي ادامه داد: ماهيت دع��واي ما با امريكايي ها، حق و 
باطل اس��ت و وقتي ماهيت دعوا حق و باطل شد، اوضاع تفاوت 
مي كند چراكه حق و باطل كنار ه��م قرار نمي گيرند مگر به يك 
شرط و آن اينكه، باطل روال باطل خود را رها كرده و به سوي حق 
بيايد يا اينكه حق، روال حق بودنش را رها كرده و به سمت باطل 

برود؛ تنها در اين صورت است كه دعوا پايان مي يابد. 
وي با بيان اينكه تا وقتي حق و باطل وجود دارند، تهديد هم براي 
جبهه حق وجود دارد، خاطرنشان كرد: متأسفانه در حال حاضر 
خيلي از دوستان در داخل به اين قائل نيستند و وقتي به چنين 
دعواي حق و باطلي قائل نباش��ند، دچار اشتباهات محاسباتي و 

اشتباه در تصميم گيري خواهند شد. 
فرمانده نيروي دريايي سپاه ادامه داد: ندسا يك مشخصه دارد و 
آن اين است كه ما در سطح نيروهاي مسلح، تنها نيرويي هستيم 
كه بعد از امريكايي ها وارد شديم، يعني زماني نيروي دريايي سپاه 
وارد قضاياي جنگ ش��ده بود كه امريكايي ه��ا در منطقه خليج 
فارس حضور داش��تند. دريادار فدوي اضافه كرد: امريكايي ها در 
3-4 سال اخير دغدغه شان مين دريايي، شناور تندرو و موشك 
ساحل به دريا بوده است و همه توانمندي نظامي و تحقيقاتي خود 
را به كار گرفته اند كه بتوانند با اين تهديد، مقابله كنند و ما رصد 
كرده ايم و مي دانيم كه توفيقي كه در اين زمينه به دست آورده اند، 

بسيار كم بوده است. 
وي افزود: امريكايي ه��ا قبل از انقاب روي چند بخش كش��ور، 
حساسيت زيادي داشتند از جمله وزارت كشاورزي، سازمان برنامه 
و بودجه و...؛ روي وزارت كشاورزي حساسيت داشتند، چون كه 
شايد بتوانند كشاورزي كش��ورمان را نابود كنند و الان هم كه ما 
اينجا هستيم، 98 درصد بذر كشور از خارج وارد مي شود. فرمانده 
نيروي دريايي سپاه با اشاره به تحولات منطقه نيز اظهار داشت: 
دشمن ما عربستان سعودي نيست، يكي از مصاديق نفوذ از نظر 
بنده اين است كه دشمني امريكا با ملت ايران را برداشته و دشمني 

سعودي ها را جاي آن بگذارند. 
دريادار فدوي تأكيد كرد: عربستان سعودي از هيچ يك از پارامترها 
براي تهديد ايران برخوردار نيس��ت و عوض كردن جاي اين دو 
دشمن، برنامه ريزي شده است و امريكا، اس��رائيل و سعودي ها 
دنبال اين موضوع هس��تند. اگر ني��از ش��ود، مي توانيم ضربات 
جبران ناپذيري به س��عودي ها وارد كنيم. روزان��ه بيش از 100 
فروند شناور سپاه روي آب هستند و ما به هيچ وجه غير از شناور 
امريكايي و غربي، هيچ شناور ديگري روي آب نديده ايم و ناوهاي 

سعودي ها هم هيچ وقت از آب هاي خودشان خارج نشده اند. 
وي خاطر نشان كرد: هيچ يك از كشورهاي حاشيه خليج فارس 
يا شوراي همكاري خليج فارس، از هيچ يك از پارامترهاي تهديد 

ايران برخوردار نيستند و خودشان هم اين را مي دانند. 
فرمانده نيروي دريايي سپاه ادامه داد: امريكايي ها به اين اطمينان 

قطعي رس��يده اند كه در مورد هيچ يك از تابعين ايران به تجسم 
قطعي از جنگ، نرس��يده اند و نتوانستند تجسم قطعي از جنگ 
داش��ته باش��ند. همانند جنگ 33 روزه كه تا روز بيست و هفتم 
جنگ، امريكايي ها پش��ت قضيه بودند و اصرار ب��ر ادامه جنگ 
داش��تند اما از اين روز به بعد، به اصرار خود پايان دادند و متوجه 

شدند كه تجسم قطعي از جنگ با حزب الله نداشته اند. 
دريادار فدوي همچنين گفت: امروز، 28 سال از جنگ گذشته و 
كسي جرئت نكرده به ما چپ نگاه كند و هر وقت تاشي صورت 
گرفته تا كاري انجام شود، اين تاش ها همگي منجر به بازدارندگي 

بيشتر براي كشور شده و ما را تقويت كرده است. 
وي با اشاره به سخنان اخير وزير دفاع امريكا اظهار داشت: اشتون 
كارتر اخي��راً در پايگاه ظفره امارات گفته ب��ود كه ما با متحدين 
فرامنطقه اي و منطقه اي خود دنبال اين هستيم كه تواني ايجاد 
كنيم كه در مقابل ايران بازدارنده باش��د. اين حرف ، بسيار مهم 
است. امريكايي ها در واقع احساس مي كنند كه در مقابل ايران در 
موضع دفاع هستند و دنبال تواني هستند كه بازدارندگي ايجاد 
كنند. فرمانده نيروي دريايي سپاه ادامه داد: ما از سال ۶5 تا امروز، 
در خط تماس با امريكايي ها بوده ايم و هر بايي كه سر امريكايي ها 

آمده، كار نيروي دريايي سپاه بوده است. 
دريادار ف��دوي در پايان اظهار داش��ت: در ماجراي دس��تگيري 
تفنگداران امريكا در خليج فارس، كل توان اين كش��ور به ميدان 
آمد و حتي ناو هواپيمابر هم در منطقه داشتند ولي به اين نتيجه 
رسيدند كه در اين منطقه مثل كسي هستند كه به سينه ديوار 

چسبيده و آماده تيرباران شدن است.

دريادار فدوي در همايش بازانديشي مفاهيم جنگ هاي آينده:  

عربستان از پارامترهای تهديد ايران برخوردار نيست

دفـاعی

كارش�ناس مس�ائل سياس�ي وج�ود حقوق ه�اي نجومي را 
در نظ�ام اس�امي غي�ر قاب�ل قب�ول دانس�ت و گفت:نكته 
اساس�ي در اي�ن جري�ان اي�ن اس�ت ك�ه دول�ت نباي�د با 
اي�ن موض�وع ب�ه عن�وان ي�ك مس�ئله سياس�ي مواج�ه 
ش�ود ت�ا بتوان�د برخ�وردي قاط�ع و جدي داش�ته باش�د. 
محمد حسن آصفري، نماينده سابق مردم اراك در مجلس شوراي 
اسامي در گفت و گو با رسا، بررس��ي و تعقيب قضايي صاحبان 
فيش هاي حقوق��ي را اولويتي مهم براي سيس��تم هاي اجرايي و 
قضايي نظام مقدس جمهوري اسامي ايران توصيف كرد و گفت: 
افشاي اين سوء استفاده هاي كان از بيت  المال دل عاشقان نظام 
مقدس جمهوري اس��امي ايران را ب��ه درد آورده و نمي توان به 
سادگي از اين حقيقت تلخ چشم پوش��ي كرد بر اين اساس عموم 

ملت ايران از مسئولان توقع برخورد جدي در برابر اين حقيقت تلخ 
فساد مالي را دارند. نماينده س��ابق مردم اراك در مجلس شوراي 
اسامي به حقوق قش��ر ضعيف و كارگر جامعه اسامي ايران در 
قانون كار اش��اره كرد و گف��ت: اينكه براي قش��ر ضعيف جامعه 
حقوق هاي زير يك ميليون تومان به عنوان قانون كار در نظر گرفته 
شده است در حالي كه اين اقش��ار ضعيف با حقوق هاي چند صد 
ميليوني و نامعقول مديران مواجه مي شوند هر عقل سليمي اين را 

نوعي تبعيض و بي عدالتي در جامعه اسامي توصيف مي كند. 
 آصفري با اش��اره به اينكه حقوق هاي نجومي آن قدر قبح شكني 
در سطح فكري مديران ايجاد كرده است كه برخي به خود اجازه 
داده اند با ذكر مبلغ حقوق هاي ميليوني به انتقاد از س��طح پايين 
حقوق خود بپردازند، اظهار كرد: اين ميزان از فساد مالي در سطح 

مديران براي جامعه اسامي قابل قبول نيست و نكته اساسي در اين 
جريان اين است كه دولت نبايد با اين موضوع به عنوان يك مسئله 

سياسي مواجه شود تا بتواند برخورد قاطع و جدي داشته باشد. 
 نماينده س��ابق م��ردم اراك در مجلس ش��وري اس��امي رواج 
حقوق هاي چند صد ميليوني را فساد مالي مديران توصيف كرد 
و گفت: بركناري مديران متهم يا اس��تعفای آنان موضوعي قابل 
قبول و پذيرفته از سوي جامعه اسامي نيست؛ بنابراين مسئولان 
مربوطه بايد ضمن تعقيب اين بودجه هاي به تاراج برده شده نسبت 
به برگرداندن آن به خزانه بيت المال اقدامات جدي را در دس��تور 

كار قرار دهند. 
 آصفري به انتقاد از ادبيات ديپلماسي مسئولان دولتي در برخورد 
با يارانه ها پرداخت و گفت: مسئولان دولت شب پرداخت يارانه را 

شب عزا اعام مي كنند اين در حالي است كه مردم با حقوق هاي 
نجومي همين مديران مواجه مي شوند؛ بر اين اساس نمي توان اين 

ادبيات را ادبيات دولتي مدبر و خادم دانست. 
 نماينده س��ابق مردم اراك در مجلس شوراي اسامي به مسئله 
حقوق مديران و اعضاي هيئت مديره كارخانه هاي واگذار ش��ده 
در قانون سهام عدالت اشاره كرد و گفت: اين كارخانه هاي بزرگ 
در قانون س��هام عدالت براي هدف��ي مقدس واگذار ش��ده اين 
در حالي است كه در س��ير اجرايي امروز ش��اهد آن هستيم كه 
مديران آن حقوق هاي چند صد ميليوني دريافت مي كنند بر اين 
اساس نخبگان جامعه اس��امي در نظر داشته باشند كه موضوع 
حقوق هاي نجومي مسئله اي رسانه اي نيست و بايد با آن در عمل 

برخورد جدي شود.

دولت بدون نگاه سياسي با متخلفان برداشت نامشروع از بيت  المال برخورد قاطع كند
   خبر 


